
دبیر انجمن صنایع و معادن سرب و روی ایران مطرح کرد:

تایید صلاحیت شهرک سرب و روی زنجان
انتقال ۷۰ واحد مستقر در شهرک،با انجام یک مصاحبه،شدنی نیست...

شرکت صنایع خالص سازان روی زنجان در سال 1384 به صورت سهامی خاص در 
زمینی به مساحت بیش از 82 هزار متر مربع با زیر بنایی بالغ بر 17 هزار متر مربع در 

شهرک صنعتی تخصصی روی زنجان تاسیس گردید. 
این شــرکت در سال 1385 با ظرفیت تولید 35 هزار تن شمش روی به بهره برداری 
رســید و هم اکنون حدود 440 نفر پرسنل در قســمتهای ستادی و تولیدی در این 

مجموعه مشغول به کار می باشند.
مأموریت اصلی شرکت خالص سازان تولید شــمش روی به روش هیدرومتالورژی 

می باشد. 

به شکلی که انواع مختلف سنگ معدن سرب و روی پس از تهیه از معادن گوناگون 
داخلــی و خارجی و ورود به کارخانه پروســه های مختلف خردایــش و کانه آرایی، 
محلول سازی و فیلتراسیون، الکترولیز و ریخته گری به صورت شمش روی با خلوص 

99/99 جهت تحویل به مشتریان آماده می باشد.
شرکت صنایع خالص سازان روی زنجان تا به امروز موفق به کسب عناوین و افتخارات 
استانی و ملی در زمینه های مختلف از قبیل: کسب مقام برتر چهارمین جشنواره ملی 
بهره وری ایران، واحد کیفی نمونه استانی و کشوری، صادرکننده نمونه استانی و کشوری، 

واحد صنایع معدنی استانی و کشوری، کارآفرین برتر استان و ... گردیده است.

صفحه 3

صفحه 2

کارآفرینی هم یک خیر اســت، یک عبادت است، 
یک کار بزرگ است که باید انجام بگیرد. مسئله، 

صحیح مدیریت کردن این مجموعه است. 
مدیریتهای کشــوری، مدیریتهای دولتی چه در 

بخش تقنین، چه در بخش اجراء، چه در بخش قضا، 
بایســتی مدیریت کنند تا تجاوز از حق انجــام نگیرد؛ تجاوز از حقوق 

انجام نگیرد؛ تعرض به یکدیگر انجام نگیرد.1387/02/14

مدیر مجتمع سرب و روی انگوران عنوان کرد:

تحقق برنامه های استخراج و فروش مجتمع 
انگوران در سال ۱۴۰۲

صدور ۱۶ گواهی کشف معدن
  در استان مرکزی
رئیس اتحادیه سرب و روی ایران:

پرداخت عوارضِ بیش از حد معدنکاری را نابود می سازد
 با نگاه درآمدزایی به معدن به سمت سقوط پیش می رویم

صفحه 2

صفحه 3



تنگناهای صنعت سرب و روی

دنیای معدن: رضا اعتدال/کارشــناس سرب و روی 
یکی از مهم ترین موانع صادراتی چه برای تولیدکنندگان 
سرب و روی، چه برای سرمایه گذاران آن، نبود امنیت 

خاطر و ثبات شرایط و قوانین داخلی است.
 تغییر قوانین بزرگ ترین ریســک ســرمایه گذاری 
به   شــمار می   رود، چرا که اگر تولیدکننده و سرمایه گذار 
نتوانند محاســباتی براساس شرایط روز از آینده داشته 
باشند، بدون شک نمی توانند برنامه   ریزی دقیقی برای 

آینده انجام بدهند. 
برای نمونه قوانین عوارض صادراتی مواد معدنی طی 
چند وقت اخیر را در نظر بگیرید، یک مدت این عوارض 
را دولــت 5 درصد در نظر گرفت که پس از یک مدتی 
این میزان را بــه 20 درصد افزایش داد و پس از مدتی 

دوباره به 5 درصد تقلیل و دوباره افزایش داد. 
چنین شرایط حاصلی جز سردرگمی ندارد و در چنین 
شرایطی یک ســرمایه گذار نمی تواند، شرایط مطلوبی 
برای ســرمایه گذاری خود داشته باشد، چراکه براساس 
ثبات شــرایط و قانون اســت که می تواند برنامه   ریزی 
کرده و پیش بینی 5 ساله برای خود کند. بنابراین بدون 

شک سرمایه گذار به ثبات اقتصادی نیاز دارد.
البته در برنامه 5ســاله توسعه بعدی، به نظر می رسد 
که روی ثبات قوانین تاکید شده است و قوانین و لوایح 
ثبات بیشتری پیدا کرده   اند که امیدواریم طی این برنامه 

دیگر شاهد تغییراتی در آن نباشیم. 
همچنین در مجلس شورای اسلامی بر این امر تاکید 

شده که قوانین سالانه نیز ثبات بیشتری پیدا کنند.
موضوع قابل توجه برای تولیدکنندگان سرب و روی 
در شرایط کنونی، تامین انرژی و برق است که در کشور 

در شرایط بحرانی قرار گرفته است. 
باید به این موضوع توجه داشــت که مصرف عمده 
واحدهای ســرب و روی با برق اســت، بــه عبارتی، 
اســتحصال ســرب و روی در واحــد الکترولیز انجام 
می شــود که عمدتا با برق است و اگر برق این واحدها 

قطع شود، خط تولید آنها متوقف می شود.
بدون شک برق و انرژی، گلوگاه جدی نه تنها برای 
صنعت سرب و روی، بلکه برای صنعت فلزات به   شمار 
می   رود و اگر محدودیتی در این زمینه برای واحدهای 
صنعتی ایجاد شود، شاهد تعطیل شدن بیشتر کارخانه   ها 

خواهیم شد. 
امیدواریم این کســری انرژی از سوی دولت مرتفع 
شود، زیرا صنایع فلزات در کشور ما بیشتر صادرات   محور 
هستند، در چنین شرایط ســخت اقتصادی که به ارز 
بیشتری نیاز داریم، باید دولت با تمهیداتی هرچه بیشتر 
زمینه   ساز این امر شــود که ارز بیشتری به کشور وارد 
شــود. از همین   رو باید دولت تمام تــوان خود را برای 

حمایت از صنعت در داخل به کار بگیرد.
امیدوار هستیم که وزیر صنعت، معدن و تجارت که 
از دل صنعت برآمدند و دغدغه صنعتگران را به خوبی 
درک می   کنند، حمایت بیشــتری از صنعتگران داشته 
باشند، البته عملکرد چند ماهه او این موضوع را نشان 

می   دهد که قصد حمایت از صنعتگران را دارند. 
از همین   رو امیدواریم که مشــکل انرژی  برای تمام 
صنایع در کشــور در چنین شــرایط سخت اقتصادی 

برطرف شود.

مدیر مجتمع سرب و روی انگوران عنوان کرد:
تحقق برنامه های استخراج و فروش مجتمع انگوران در سال ۱۴۰۲

جزییات رسمی از ورود روس ها به حوزه معادن ایران

صدور ۱۶ گواهی کشف معدن  در استان مرکزی

دنیای معدن: مدیر مجتمع سرب و روی انگوران از رشد 17 درصدی استخراج 
ماده معدنی بخش های روباز، زیرزمینی و معدن ســنگ تراورتن در سال 1402 

نسبت به برنامه از پیش تعیین شده مجتمع خبر داد.
به گزارش دنیــای معدن، عارف باقری مدیر مجتمع معدنی ســرب و روی 
انگوران با بیان اینکه در سال 1402 برنامه استخراج ماده معدنی از بخش های 
روبــاز، زیر زمینی و معدن تراورتن 915 هزار تن تدوین شــده بود، خبر داد: با 
استخراج بیش از یک میلیون تن در بخش های روباز، زیرزمینی و تراورتن موفق 

به ثبت رشد حدود 20 درصدی در این بخش در سال گذشته شدیم. 
وی افزود: این عملکرد در حالی محقق شد که شرایط سخت آب و هوایی در 

دی و بهمن ماه در کارکرد بخش روباز تاثیر قابل توجهی داشت. 
باقری تاکید کرد: طی یک ســال 1402، برنامه فروش مجتمع نیز نسبت به 

برنامه تدوین شده رشد 3 درصدی داشته است.
وی عنــوان کرد: اکتشــافات در حوزه پروانه بهره بــرداری مجتمع با هدف 
شناسایی ذخایر جدید در اولویت اصلی ستاد و مجتمع بوده که در این راستا حدود 

1050 متر حفاری عمیق و 1900 متر حفاری نیمه عمیق به انجام رساندیم.
مدیر مجتمع سرب و روی انگوران تصریح کرد: برگزاری حدود 4 هزار ساعت 
دوره های آموزشــی، انجام طرح مطالعاتی ارائه روش مناسب پاکسازی رسوبات 
آبراهه ای بســتر رودخانه الله لــو )معدن انگوران تا پل شــهر دندی(، مدیریت 
رســوبات آبراهه ای جنب مجتمع )ساخت اســتخر و بند ترسیب(، به روزرسانی 
سایت خبری مجتمع، میزبانی مســابقات امداد و نجات واحدها و شرکت های 
زیر مجموعه شرکت تهیه و تولید، انتخاب مجتمع به عنوان واحد شایسته قابل 
تقدیر صنعت و معدن سبز کشور، انتخاب واحد HSEE مجتمع به عنوان یکی 
از واحدهای برتر زیر مجموعه شــرکت تهیه و تولید، بخشی از شاخص ترین و 

موفقیت آمیزترین عملکردهای مجتمع در سال گذشته بود.
باقــری در پایان گفت: تکمیل فعالیت های پی جویی و اکتشــاف در داخل و 
خارج از مجتمع، اجرای پروژه های زیســت محیطی و همچنین اجرا و تکمیل 
طرح های زیرســاختی بخشی از مهمترین اهداف مجتمع سرب و روی انگوران 

در سال 1403 خواهد بود.

معــاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: هنوز قراردادی با روس ها امضاء 
نشــده است، اما اگر تفاهم نامه موجود منجر به قرارداد شود، روس ها هم مانند 
شــرکت های دیگر فقط تولید اطلاعات پایه را در مرحله شناسایی و پی جویی 
انجام می دهند و هیچ کار دیگری جز این انجام نمی دهند. غیراقتصادی بودند و 
حتی ممکن است تشخیص داده نشده باشند، نمی توان با قاطعیت گفت که چند 

درصد از معادن کشف شده و چند درصد کشف نشده است.
شهیدی با بیان این که با تکنولوژی روز که پیش می رویم می توانیم حتی مواد 
معدنی جدیدی را اکتشــاف کنیم، تصریح کرد: در طرح تحول زمین شناسی و 
اکتشاف ذخایر معدنی که در استان خراسان جنوبی انجام شد برای اولین بار در 

شرق کشور نیکل را کشف کردیم.
او در مورد برنامه های این ســازمان برای ســال جاری نیز گفت: ســازمان 
زمین شناسی طرح تحول زمین شناسی و اکتشاف ذخایر معدنی را از سال 1400 

آغاز کرده که امسال نیز ادامه خواهد داد.
معاون وزیر صمت افزود: همچنین با توجه به این که در برنامه هفتم توسعه 
به اقتصاد دریامحور توجه شده، قرار بر این شده که اطلاعات پایه تمام سواحل 
جنوب و شــمال و جزایر را که حدود 5 هــزار و 800 کیلومتر طول دارد را در 

سه لایه رسوب شناسی، ژئومورفولوژی و ژئوشیمی مواد آلاینده انجام دهیم. در 
سال 1402، 9 سلول را که در مجموع 27 پروژه بود در استان گیلان به صورت 
پایلوت انجام دادیم و از امسال به بعد هم سعی می کنیم به صورت رسمی و در 

5 سال تولید اطلاعات پایه سواحل کل کشور را داشته باشیم.

اراک- ایرنا - مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اســتان مرکزی گفت: صدور 
گواهی کشــف بخش معادن این استان در ســال 1402 نسبت به سال 1401 

افزایش داشت و به 1۶ گواهی رسید.
»علی جودکی« روز پنجشــنبه در گفت و گو با ایرنا، در خصوص مقایســه 
آمار اکتشــاف، کشف و بهره برداری در استان مرکزی، بیان کرد: 11 فقره پروانه 
اکتشــاف در ســال 1402 در این استان صادر شــد که این آمار در سال 1401 

به چهــار فقره رســید، تعداد 
گواهی کشف نیز از پنج فقره 
در سال 1401 به 1۶ فقره در 
سال گذشته رسید و تعداد 17 
پروانه بهره برداری هم در سال 
سرمایه گذاری 595  با  گذشته 
میلیارد ریال صادر شد که این 
رقم در مدت مشابه قبل از آن، 
17 فقره با سرمایه گذاری 253 

میلیارد ریال بود.
اســتخراج  ظرفیــت  وی 
را در  اســتان مرکزی  معادن 
سال گذشته 470 هزار تُن و در 
سال قبل از آن 351 هزار تُن 

اعلام کرد و گفت: ذخیره قطعی بخش معادن این اســتان هفت و هزار و 835 
هزار تُن در ســال 1401 بود که این عدد سال گذشته 12 هزار و 3۶0 هزار تُن 

برآورد شد.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان مرکزی عنوان کرد: 2۶ نشست ستاد 

تنظیم بازار سال گذشته در این استان برگزار شد که 14۶ مصوبه در پی داشت.
جودکی تعداد واحدهای ثبت نام شــده در سامانه جامع انبارها در سال گذشته 
نیز گفت: تعداد این واحدها به 
یک هزار و 908 فقره رسید که 
از این تعــداد 982 فقره تایید، 
یک هزار و 92 واحد در انتظار 
تایید و 92۶ واحد غیر فعال شد.

35 نــوع مــاده معدنی در 
معادن استان مرکزی در حال 
استخراج اســت که بیشترین 
معادن  بــه  مربــوط  تعــداد 
تراورتن به میزان 109 فقره و 
سنگ لاشــه 11۶ فقره است 
و بیشــترین تعــداد معادن در 
شهرستان های محلات و ساوه 

و زرندیه است.

فروردین ماه 1403



دبیر انجمن سرب و روی ایران مطرح کرد:
تایید صلاحیت شهرک سرب و روی زنجان

انتقال ۷۰ واحد مستقر در شهرک، با انجام یک مصاحبه،شدنی نیست...

رئیس اتحادیه سرب و روی ایران:
پرداخت عوارضِ بیش از حد معدنکاری را نابود می سازد

با نگاه درآمدزایی به معدن به سمت سقوط پیش می رویم

دنیای معدن- دبیر انجمن سرب و روی ایران گفت: با تدابیر انجام شده هیچ آلایندگی در شهرک سرب و 
روی زنجان نداریم و در زمان حاضر پسماند های آن به محل جدیدی حمل می شود.

به گزارش دنیای معدن، ســیروس میانجی دبیر انجمن صنایع سرب و روی ایران روز شنبه در جریان تور 
رســانه بازدید خبرنگاران از شهرک روی زنجان گفت: انتقال و جابه جایی شهرک تخصصی روی زنجان با 

200 هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری به آسانی و با انجام یک مصاحبه امکانپذیر نیست.
 وی افزود: تولیدکنندگان در جانمایی این شهرک نقشی نداشتند و تبدیل این محدوده به شهرک تخصصی 

روی تصمیم مسوولان کارگروه امور زیربنایی وقت در استان بوده است.
وی در خصوص اظهارات چند روز قبل مدیرکل محیط زیست استان پیرامون جا به جایی شهرک تخصصی 

روی زنجان، مطرح کرد: صرفا با یک مصاحبه نمی توان 70 واحد مستقر در این شهرک را جا به جا کرد.
دبیر انجمن صنایع سرب و روی ایران گفت: در زمان حاضر حدود 1۶0 واحد صنعتی روی در سطح کشور 
فعال اســت و فعالیت این واحد ها برای بیش از 23 هزار نفر به صورت مستقیم و ۶0 هزار نفر به صورت غیر 

مستقیم اشتغال ایجاد کرده است.
 میانجی با بیان اینکه هدفگذاری ما صادرات محصول صنعت ســرب و رسیدن به میزان یک میلیارد دلار 

است، گفت: امسال به دلیل برخی مشکلات 20 درصد کاهش صادرات داشتیم.
وی گفت: تا قبل از سال 1370 وارد کننده سرب بودیم، ولی سال گذشته 1۶0 هزار تن شمش سرب صادر 

کردیم و در این حوزه وابسته به هیچ کشوری نیستیم.
دبیر انجمن صنایع ســرب و روی ایران گفت: با تدابیر انجام شده هیچ آلایندگی در شهرک سرب و روی 

زنجان نداریم و در زمان حاضر پسماند های آن به محل جدیدی حمل می شود.
میانجی در خصوص تاثیر صنایع سرب و روی بر شیوع بیماری سرطان در استان، گفت: هیچ مطالعه علمی 

و دانشگاهی که اثبات کند در استان زنجان بین »سرب و روی« و »سرطان« ارتباط مستقیمی هست؛ وجود 
ندارد، از طرفی زنجان هم به هیچ عنوان جزو استان های نخست کشور در سرطان نیست و جزو استان های 

میانی کشور است.
استان زنجان با تولید 80 درصد شمش روی کشور، اولین و بزرگترین تولیدکننده شمش روی خاورمیانه بوده 

و شمش روی، عمده محصول صادراتی این استان است.
تاریخچه احداث شــهرک صنعتی روی استان نیز به سال 1381 بر می گردد که در این سال قرار شد یک 
شهرک صنعتی در 15 کیلومتری شهر زنجان به نام »سنگ شهر« احداث شود. بنا بود در این شهرک همان 
طور که اسمش نیز گویای آن است واحد هایی که در کار تولید سنگ تزیینی و نمای ساختمان فعالیت داشتند، 
مستقر شوند، اما در همان آغاز راه، تصمیم گرفته شد تا این شهرک به شهرک تخصصی روی تغییر کاربری 

دهد؛ تصمیمی که گذشت زمان مشخص کرد هیچ تدبیر و آینده نگری در اتخاذ آن نبوده است.

می متالز - رئیس اتحادیه ســرب و روی کشور با بیان اینکه احتمال دارد برخی واحد های معدنی امسال به 
تعطیلی کشــیده شــود گفت: اگر رویه نگاه درآمدزایی به بخش معدن ادامه یابد مطمئنا این بخش به سمت 

سقوط پیش می رود.
به گزارش می متالز، صنایع معدنی کشور در سالی که گذشت با مسائل بسیاری همراه بود به عنوان مثال با 
تداوم ممنوعیت واردات ماشــین آلات به خصوص ماشین آلات سنگین که پاسخگوی نیاز معادن بزرگ باشد 
و از ســوی دیگر با عدم توانمندی تولیدکنندگان داخلی در ساخت ماشین آلات به گفته فعالان این بخش با 
افت تولید مواجه شده است. از دیگر مسائل پیرامون بخش معدن کشور در سال 1402 در واقع بحث افزایش 
چشمگیر حقوق دولتی بود که مخالفت ها و انتقادات بسیاری از سوی معدنکاران به آن شد، اما به نظر می رسد 

راه به جایی نبردند. 
با این وجود در حالی که هیچ کدام از این مسائل در سال قبل حل نشد و مسایل مالی که پیش روی فعالان 

این بخش وجود دارد باید دید بخش معدن کشور امسال به کدام سمت و سو حرکت می کند.
»حسن حسینقلی« رئیس اتحادیه سرب و روی در خصوص چشم انداز معدن کشور در سال جدید گفت: با 
توجه به عوارضی که برای ماده معدنی بسته اند، افزایش بی رویه و غیرمنطقی حقوق دولتی و تورمی که وجود 
دارد، مسائل و مشکلاتی که برای ارز وجود دارد ما سال 1403 را سال بسیاری بدی می دانیم و ممکن است 

بسیاری از واحد های ما به تعطیلی کشیده شود.
حسینقلی در خصوص تبعات این تعطیلی ها برای اقتصاد کشور نیز گفت: قطعا بیکاری و آسیب های اجتماعی 
اصلی ترین تبعات این اتفاق هســتند. وقتی واحدی که کار می کند شــرایط قانونی )مجلس و دولت( ایجاد 
می کننــد و عوارض تا 80 درصدی برای صادرات می گذارند صــادرات را از معافیت مالیاتی محروم می کنند 
می گویند 9 درصد ارزش افزوده ای که قبلا برای مواد اولیه داده اید را پس نگیرید و درصدی هم بابت اینکه 

ممکن است خسارت زده باشید بپردازید.
وی خاطر نشــان کرد: با وجود بهره های بالای بانکی، نبودن نقدینگی، نبودن تکنولوژی، اینکه در تحریم 
خارجی هســتیم و به ما تکنولوژی و ماشــین آلات نمی دهند، خود دولت ما را تحریم داخلی می کند و جلوی 

واردات ماشین آلات را می گیرد و ... انتظار می رود در سال جاری به کدام سمت و سو برویم؟
این فعال بخش معدن ادامه داد: مساله اینجا است که در بخش ماشین آلات ما تولید داخلی نداریم و کسانی 
که مدعی هستند تولید داخلی داریم حتی بیلبورد های تبلیغاتی می زنند قطعا دروغگو هستند چرا که اینها فقط 
مونتاژکار هستند؛ یعنی قطعات چینی را خریداری می کنند و در اینجا سوار می کنند و می گویند ما تولیدکننده 

هستیم. 
دولت هم متاسفانه نمی دانیم به چه دلایلی این را می پذیرید در حالی که همه می دانند ما در کشور نه موتور 

تولید می کنیم، نه گیریبکس، نه هیدرولیک، نه زیربندی و غیره. 
با این تفاسیر از یک لودر یا بیل مکانیکی چیزی را تولید نمی کنیم تنها یک اهن پاره به عنوان اسکلت تولید 
می کنیم! این که تولید نمی شــود.وی خاطر نشان کرد: مساله اینجا است که عدم ثبات قوانین باعث می شود 
امنیت اقتصادی از بین برود برای همین عوارض طبق قانون نیم درصد اســت، اما مجلس تا 80 درصد گفته 

است. 

مســاله مهم دیگر اینکه هیچ قانونی عطف به ماسبق نمی شــود با این وجود الان گفته اند هر کسی که از 
ابتدای سال 1402 صادر کرده الان باید از اول سال همه عوارض را پرداخت کند! اگر بر فرض کسی قراضه 
یا آهن خریده باشد با نیم درصد صادر کرده است الان باید 80 و نیم درصد بدهد! با این تفاسیر کدام تاجر و 

کدام تولیدکننده باقی می ماند؟!
رئیس اتحادیه ســرب و روی ایران می گوید: معدنکاری که با هزاران مشــکل و درگیری با ارگان های و 
ســازمان های مربوطه و محدودیت های برق و گاز و ... تولید کرده و محصول را بر فرض به بندرعباس برده 
الان باید عوارض بیش از حد بدهد در حالی که طبق قانون عوارض نیم درصدی بوده است. بعد توسط آقایان 
به 2 درصد و پس از اعتراض ما به 5 درصد رسید و غیره. مشکل اینجا است که وقتی قانون می گوید از روزی 
که چیزی مصوب می شود باید اجرا شود و این عوارض در ماه های آخر سال 1402 در هیات وزیران مصوب 

شد که به جای 2 درصد باید 5 درصد بپردازند.
وی با تاکید بر اینکه هیچ کجای دنیا نمی گویند آنچه پیش از تصویب قانونی صادر شــده است را مشمول 
آن مصوبات می کنند گفت: چرا که اگر صادرکننده بداند قرار اســت 80 درصد عوارض بپردازد اصلا تولید و 

صادر نمی کند.
حســینقلی با اشاره به اینکه موارد بســیاری وجود دارد که موجب می شود بگوییم سال جدید ممکن است 
بسیاری از واحد های ما به تعطیلی کشیده شود، افزود: از دیگر اقداماتی که توسط دولت انجام شده این است 
که لیســت خام و نیمه خام درســت کرده اند. همان طور که می دانید تعریف ماده خام در ماده 37 قانون رفع 
موانع تولید آمده است و گفته است ماده ای است که از طبیعت استحصال می شود و هیچ گونه تغییر فیزیکی، 

شیمیایی و کیفیتی در آن داده نمی شود.
اگر در لیست 3۶8 قلمی اختراعی وزارت صمت و وزارت اقتصاد ببینید با این تعریف کمتر از 5 درصد ماده 

خام محسوب می شود.
وی ادامه داد: با این تفاسیر اوضاع اصلا خوب نیست و اگر این روش و رویه نگاه درآمدزایی به بخش معدن 
در کمیسیون معدن مجلس و در دولت ادامه پیدا کند مطمئن باشید که بخش معدن و بخش صنایع معدنی 
به سمت سقوط پیش می رود. البته اینکه این سقوط چند سال طول بکشد مشخص نیست، اما صدمه بسیار 

زیادی این اقدامات به بخش معدن و صنایع معدنی می زند.

فروردین ماه 1403
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فرمانــده انتظامی راور با اشــاره به مفقود شــدن و 
ســرگردانی سه مهندس در بیابان اطراف معدن سرب و 
روی گزک از توابع این شهرســتان گفــت: این افراد با 

تلاش ماموران پاسگاه عملیاتی حرجند، نجات یافتند.
به گزارش می متالز، ســرهنگ محسن شیخ زاهدی 
عصر دوشنبه در تشریح جزییات این خبر افزود: پس از 
اینکه ماموران پاسگاه عملیاتی حرجند با خبری مبنی بر 
اینکه 48 ساعت پیش سه نفر از مهندسان معدن سرب 
و روی گزک برای اکتشــاف از مقر خود خارج شدند و 

تاکنون برنگشته اند؛ بلافاصله به منطقه اعزام شدند.
وی در ادامه با اشــاره به تماس با امدادگران هلال 
احمر و یگان تکاوری 113 شهرستان راور اظهار داشت: 
تیمی از مأموران پاســگاه حرجند و یــگان تکاوری و 
امدادگران پایگاه جاده ای هــلال احمر هجدک با گذر 

از مسیر های سخت گذر موفق به یافتن آثاری از مسیر 
عبور این مهندســان در مناطق کوهستانی گزک شدند 
و ســپس پس از چند ساعت تلاش، هر سه فرد مفقود 

شده پیدا شدند.
سرهنگ شیخ زاهدی تصریح کرد: به گفته امدادگران، 
این سه نفر به سبب طی کردن مسافت های طولانی و 
گم کردن راه، وضعیت مطلوب و توان حرکتی مناسبی 
نداشتند و به کمک مأموران و امدادگران از روبرو شدن با 

شرایط ناگوار و حتی مرگ نجات یافتند.
شهرستان راور در فاصله 140 کیلومتری شمال مرکز 

استان کرمان قرار گرفته است.

رئیس اتحادیه ســرب و روی ایران گفت: در قانون 
ممنوعیــت واردات خــودرو که خودروهای ســواری از 
ماشین های سنگین که مورد نیاز تولید و صنعت تفکیک 

نشده، نیازمند اصلاحات هستیم.
به گزارش دنیای معدن، »حسن حسین قلی« رئیس 
اتحادیه سرب و روی ایران اظهار داشت: در گزارشی که 
برنامه تامین و داخلی ســازی ماشین آلات وزات صمت 
آمده ماشین ها با تولید زیر 10 سال حدود 7 هزار، 10 تا 
20 ســال حدود 12 هزار، 20 تا 30 سال حدود ۶ هزار و 

بالای 30 سال 5 هزار اعلام شده است.
حسین قلی افزود: با قانون ممنوعیت واردات خودرو 
در 5 سال گذشته نوسازی ماشین های معدنی و راهسازی 
صورت نپذیرفته که با اعتراض ها و جلســاتی که سال 

گذشته با وزارت صمت شــد، تعدادی محدود با شرایط 
خاص به کشور وارد شد.

وی با انتقــاد از اصلاح قانون خودرو و عدم تفکیک 
خودروهای سواری، حمل و نقلی با ماشین های کاری و 
باری بیان داشت: ماشین آلات معدنی خط تولید معادن 
هســتند که از اســتخراج، باربری، فراوری را شامل می 
شوند؛ از این رو باید در رقابت با ماشین آلات آمریکایی و 

ژاپنی بتوانند برای استخراج تا تولید برابری کنند.
رئیس اتحادیه ســرب و روی ایران حمایت از تولید 
ماشین آلات معدنی در کشور را ضروری دانست و گفت: 
دولت با مشورت عقلای هر صنف باید به تدوین قوانینی 
بپردازد که ضمن حمایت از تولیــد داخل به ضروریات 
اشتغال و کار هم دقت شود، تا تولید کننده با ضرر مواجه 

نشود.
حســین قلی اظهار امیدواری کرد: با اصلاح قوانین 
خودرو، حمایت و تســهیل از ورادات ماشین آلات بدون 
تعرفه و مالیات و ابزار ضرورری، تشــویق تامین و تولید 
کنندگان داخلی و مونتاژکاران به فعالیت 11 هزار معدن 

و اشتغال مردم در این بخش کمک کند.

شاید هیچ مسئله ای برای کسب وکارهای امروزی به اندازه ی 
“رشــد و توسعه” اهمیت نداشته باشــد. اگر چه رمز بقای 
کسب وکارها همواره درآمدزایی و سودآوری بوده است؛ اما 
در دنیای فرارقابتی امروز، برای دســت یافتن به این هدف 
بنیادین کسب وکار لازم است روی توسعه  و تنو ع بخشی به 

بازار تمرکز کرد؛ چرا که:
* در خیلی از حوزه ها کسب وکار شما در یک بازار با حاصل 
جمع صفر فعالیت می کند. اگر رقیب شــما سهم بازاری را 
به دست بیاورد، به معنی از دست رفتن سهم بازار و در نتیجه 

کاهش درآمد کسب وکار شما است!
* برای حرکت در منحنی چرخه ی رشد کسب وکار و حرکت 
به ســمت بلوغ، چاره ای ندارید جز این که کسب وکارتان را 

به صورت مستمر در مسیر رشد و توسعه قرار دهید.
* رشد و توسعه ی کسب وکار احتمالا با بهبود و توسعه ی 
محصول در ارتباط اســت و همین، باعث افزایش رضایت 
مشتریان کنونی می شود )یادمان نرود که فروش به مشتری 

کنونی از مشتری جدید چقدر ساده تر و مهم تر است!(.
* کســب وکارهای نوپا برای بقا نیازمند این هستند که در 
یک بازه ی زمانی مشــخص، به درآمدزایی برسند و از آن 
مهم تر، در سریع ترین زمان ممکن نقطه ی سر به سر را رد 
کنند و به سودآوری دست  یابند. و البته چه کسی از درآمد 

بیش تر بدش می آید؟
* این گونه اســت که شــما چه یک جوان تازه کار دنیای 
کســب وکار باشــید و چه یک پیرِ دانای بــازار، یکی از 
حوزه های مهمی که باید روی آن تمرکز داشته باشید، رشد 
و توســعه ی کسب وکارتان است. علوم استراتژی رقابتی و 
بازاریابی، اغلب ابزارهای لازم برای این منظور را در اختیار 
شما قرار می دهند. اما شاید یک نکته ی مهم این باشد که 
فارغ از رویکردها و ابزارهای علمی، چه روش های بهینه ای 
وجــود دارد که می توانیم از آن ها برای شناســایی محیط 
رقابتی و برتری جویی در رقابت و دست یابی به اهداف رشد 

و توسعه ی کسب وکار بهره بجوییم.
* رید هافمن یکی از بنیان گذاران لینکدین پاســخ جالبی 

برای این سؤال دارد: او از رویکردی به نام “رشد به مقیاس 
برق آســا” )Blitzscaling( سخن می گوید که از نظر 
او مهم ترین راز موفقیت دره ی ســیلیکون در برابر ســایر 
اکوسیســتم های کســب وکارهای نوپا در دنیا اســت. او 
می گوید که ما در سیلیکون ولی زیرساخت مناسبی را برای 

رشد سریع کسب وکارهای نوپا فراهم آورده ایم.
* آقــای هافمن در پســتی روی لینکدین از ســؤالاتی 
نوشــته که اندیشیدن در مورد آنها برای هر مدیر و مشاور 

کسب وکاری واجب است:
1. نقش بنیان گذار در رشد و توسعه ی کسب وکار چیست؟

2. نقش مدیرعامل چیست؟

3. بهترین رویکرد استخدام تیم مدیران اجرایی کدام است؟
4. نقش مناسب مدیریت میانی در سازمان چه چیزی است؟

5. کارکرد هیأت مدیره و ســرمایه گذاران باید چه چیزی 
باشد؟

۶. محصول مان در حال حاضر در چه وضعیتی قرار دارد؟
7. چه کارهایی برای دست یابی به تناسب محصول ـ بازار 

)product-market fit( لازم است انجام شوند؟
پایــدار و نــوآوری تخریب گــر  8. جایــگاه نــوآوری 
 )sustaining and disruptive innovation(

در نقشه ی توسعه ی کسب وکار ما چیست؟
9. چگونه با رقابت مواجه خواهید شد؟

10. مناسب ترین استراتژی تأمین مالی چیست؟
11. شرکت چگونه باید در مورد تخصیص سرمایه تصمیم 

بگیرد؟

12. در مورد بازاریابی و برندسازی چه فکرهایی دارید؟
به مقیــاس  رشــد  می خواهــد  چگونــه  شــرکت   .13
 scale up customer( مشــتری افزایی  در 

acquisition( را محقق کند؟
14. چگونــه مدل هــای مختلف فروش همراه با رشــد 

کسب وکار تغییر خواهند کرد؟
15. چگونه موضوعات مهم اســتخدام نیروی انســانی و 

فرهنگ سازمانی را مدیریت خواهید کرد؟
1۶. مهم ترین تهدیدهای پیش روی کسب وکار و شرکت 

کدام اند؟
17. کلیدی ترین تصمیمات و سؤالات سازمان چه چیزهایی 

هستند؟
18. نقش تحلیل های مبتنی بر داده و اطلاعات در رشد و 

توسعه ی کسب وکار چیست؟
19. چه زمانی و چطور باید در مورد رقبای بین المللی نگران 

باشیم؟
20. چگونــه بهترین نتیجه را از مشــارکت ها و اتحادهای 

استراتژیک به دست می آورید؟
21. اســتراتژی تکنولوژی شما در طول زمان چگونه باید 

تغییر کند؟
* این ســؤالات، جذاب و در عین حــال تکان دهنده اند. 
واقعا تا به حال در مورد چند ســؤال از میان این 21 سؤال 
برای طراحی استراتژی رشــد و توسعه ی کسب وکارمان 
فکر کرده ایم؟ چند نفر از ما به نقش تعیین کننده ی نیروی 
انســانی )در هر نقشی از سرمایه گذار تا نگهبان( در رشد و 

توسعه ی کسب وکارمان اندیشیده ایم؟
 آیــا تا به حال به این فکر کرده ایــم که در وضعیت رکود 
اقتصادی کنونی، انتخاب درست اســتراتژی تأمین مالی 
چقدر می تواند روی موفقیت کسب وکار تأثیرگذار باشد؟ آیا 
در مورد اثربخشی تخصیص منابع مالی محدود در دسترس 

تحلیلی داشته ایم؟

گرد آورنده :حامد کرمانیون

-

پلیس راور سه مهندس مفقود شده معدن در بیابان را، نجات داد.

رئیس اتحادیه سرب و روی ایران:
قانون واردات خودروهای سنگین نیازمند اصلاح است

مدیر مجتمع معدنی سرب نخلک:
عملکرد نخلک در سال گذشته قابل 

توجه بود

معدن نیوز گزارش می دهد- مدیر مجتمع معدنی ســرب 
نخلک گفت: در رشد اقتصادی کشور نمی توان نقش معدن و 
صنایع معدنی را نادیده گرفت و صنعت سرب، به عنوان یکی 
از مهم ترین بخش های معدن، می تواند نقش بسزایی در توسعه 

این بخش و ایجاد ارزش افزوده داشته باشد.
علیرضا خوش مقام مدیر مجتمع، درباره تحقق اهداف سال 
1402 گفت: با توجه ویژه به شعار سال 1402 یعنی »مهار تورم 
و رشد تولید« خوشــبختانه این مجتمع توانست با بهره گیری 
عملی این شــعار و با همگرایی با راهبر )شرکت سرب و روی 
کیمیاگوهران( نقش موثر و سازنده ای ایفا کند. به طوری که در 
اهداف برنامه ریزی شده تولید کنسانتره برای این سال 39درصد 
پیشــتازی از برنامه و نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد 45 

درصدی را شاهد هستیم.
به گفته خوش مقام در اهداف استخراج ماده معدنی، حفاری 
اکتشافی و فروش محصول نیز به ترتیب 78 درصد، 13 درصد 
و 28 درصد بیش تر از برنامه از پیش تعیین شده برای این سال 
محقق شده که نسبت به مدت مشابه سال قبل به ترتیب 43 

درصد، 14 درصد و 2۶ درصد افزایش نشان می دهد.
وی دربــاره طرح های توســعه ای افتتاح شــده در ســال 
گذشــته تاکید کرد: پروژه مکانیزه کردن معدن )اسپیرال(، فاز 
اول کارخانه 20 هزار تنی فرآوری کنســانتره سرب، احداث و 
بهره برداری از طرح های زیســت محیطی تیکنر و فیلتر پرس 
اجرای طرح ژئوممبران و راه دسترسی به معدن با اعتباری بالغ 
بر 5 هزار و 500 میلیارد ریال و اشــتغال زایی مستقیم 120 نفر 
دیگر بیانگر تلاش و همت راهبر در مسیر توسعه در این مجتمع 

بوده است.
مدیر مجتمع معدنی ســرب نخلک درباره اهداف مجتمع 
در ســال 1403 تاکید کرد: روند رو به رشــد در این سال نیز 
با پیگیری اهداف اســتخراج 370 هزار تنی ماده معدنی، تولید 
و فروش 14 هزار تنی کنسانتره سرب، حفاری گمانه اکتشافی 
پانزده هزار متری در دستور کار قرار دارد که امیدواریم همانند 

سال 1402 از برنامه تعیین شده پیشتاز باشیم.
وی اظهار داشــت: در سال 1403 نیز طرح های جدیدی در 
حوزه بهره برداری مانند راه اندازی فاز دوم کارخانه فرآوری 20 
هزار تنی کنسانتره ســرب، راه اندازی و بهره برداری از معدن 
متروکه چاه خربزه با ظرفیت استخراج سالیانه 110 هزار تن ماده 
معدنــی و افزایش ظرفیت پروانه بهره برداری معدن با ظرفیت 
استخراج سالیانه 550 هزار تن ماده معدنی با توجه به ظرفیت 
370 هزار تنی در حال حاضر، از مهمترین اقدامات پیش رو در 

این مجتمع می توان برشمرد.
 خوش مقام در پایان تصریح کرد: در ســال 1403 در حوزه 
مســئولیت های اجتماعی اقداماتی به صورت داوطلبانه در نظر 
داریم که از مهمترین آنها به احداث تیکنر سوم با ظرفیت روزانه 
هزار تن باطله ورودی و بهره برداری از سوله مواد شیمیایی دوم 
و احداث مسیر دوربرگردان مورد استفاده مردم منطقه انارک و 

چوپانان به طول 10 کیلومتر می توان اشاره کرد. 
گفتنی اســت مجتمــع معدنی ســرب نخلــک یکی از 
قدیمی ترین معادن زیر زمینی کشور است که در منطقه انارک 
و در حاشیه کویر مرکزی ایران قرار گرفته است. این مجموعه با 
سرمایه گذاری بخش خصوصی، امروز به مجموعه ای پویا تبدیل 
شده که در مسیر پیشــرفت خود با ایجاد طرح های توسعه ای 
گام برمی دارد. مجتمع معدنی سرب نخلک را می توان الگویی 
مناســب برای واگذاری دولت به بخش خصوصی و همکاری 
موفق میان این دو بخش دانســت که امروز به دوران اوج خود 

بازگشته و در مسیر توسعه گام برمی دارد.

۲۱ سوال بنیادین برای رشد و توسعه کسب و کار
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ماین نیوز، متاسفانه در بخشی از معادن ایران مافیاهایی به وجود آمده اند 
که تلاش می کنند معادن پر سود و فعال را ضررده اعلام کنند تا در نهایت 
این معادن به بخش خصوصی واگذار شود و خود این افراد چنین معادنی را 
خریداری کرده و بر رویشان فعالیت انجام دهند. این مساله حتی در بخش 
تجهیزات معدنی هم به چشــم می خورد، یعنی برخی از افراد ســودجو در 
معادن ورود پیدا می کنند و فاکتورهایی را برای خرید تجهیزات معدنی جعل 

می کنند و یا فاکتور سازی انجام می دهند.
برخی تجهیزات برای معادن طی سال های متوالی نصب و راه اندازی 
شده و تا پنج سال هم گارانتی خرابی تجهیزات وجود دارد، ولی یکسری ها 
برای همان دستگاه ها فاکتورهای جدید ارائه کرده و پول های هنگفتی را به 

این طریق جا به جا می کنند.
باطله های ارزشمند

حمید صفری، مشــاور فنی سابق مدیرعامل مس آذربایجان بیان کرد: 
تحقیقات فراوانی بر روی باطله های معدنی و مواد ارزشــمندی که در آنها 
وجود دارد انجام داده و به نتایج خوبی رســیده ایم. یعنی براساس حدس و 
گمان چیزهایی نگفته ایم. بنابراین می دانستیم عیارهای باطله هایی که مورد 
بررسی قرار داده ایم موارد ارزشمندی هستند که باید بر روی آنها کار شود.

وی افزود: متاســفانه بســیاری از تحقیقاتی که توسط افراد با تجربه و 
تحصیل کرده در حوزه معادن و باطله های معدنی صورت گرفته و به نتایج 
خوبی هم رســیده اند را افراد سودجو و منفعت طلب از بین بردند، تا اعلام 
کنند برخی از معادن که اتفاقا فعالیت های خیلی خوبی هم داشتند ضررده 

شده اند تا این معادن را به بخش خصوصی واگذار کنند.
صفری تاکید کرد: در واقع افرادی که چنین ادعاهایی در خصوص چنین 
معادنی داشتند، می خواستند معادن فعال و پر سود را ضررده اعلام کنند و 
این ها را بعدا خودشان خریداری کرده و بر رویشان فعالیت انجام دهند که 

این موارد معضل بزرگی برای بخش معدن ایران به حساب می آید.
تجهیزاتی که یکبار از شــرکت های بزرگی مثل سوئدلا خریداری شده 
است، مجددا فاکتورسازی می کنند و می گویند این ماشین آلات خریداری 
شده اســت، درحالی که این تجهیزات سال ها قبل خریداری شده و مورد 

استفاده هم قرار گرفته است
این فعال معدنی تصریح کرد: در بخش خرید تجهیزات معدنی هم همین 
مشکلات به وجود آمده اســت. یعنی تجهیزاتی که یکبار از شرکت های 
بزرگی مثل ســوئدلا خریداری شده است، مجددا فاکتورسازی می کنند و 
می گویند این ماشین آلات خریداری شده است، درحالی که این تجهیزات 

سال ها قبل خریداری شده و مورد استفاده هم قرار گرفته است.
به گفته وی؛ طبق قراردادهایی که با شــرکت تولید کننده ی تجهیزات 
معدنی سوئدلا داشتیم، اگر تجهیزات معدنی مان تا پنج سال به هر دلیلی 

خراب می شد آنها به صورت رایگان تعمیرش می کردند. 

درحالی که یکســری از این افراد، مجددا قطعات 
یدکی ماشین  آلات را فاکتورسازی کردند که رقم های 

میلیاردی در این فاکتورها نوشته می شد.
مشاور فنی سابق مدیرعامل مس آذربایجان اظهار 
داشــت: باطله معدنی مس عناصر ارزشــمند بسیار 
زیادی دارد که می توانیم از آنها موااد بســیار ارزشمند 
و پرکاربردی را اســتخراج کنیم، ولی هنوز به خاطر 
نداشــتن تجهیزات لازم چنین اتفاقــی روی نداده و 
مجبور شده ایم که با کشور چین یک قرارداد 25 ساله 

ببندیم و باطله های معدنی ارزشمندمان را در اختیار آنها قرار دهیم تا آنها از 
این باطله ها بهره برداری کنند.

وی در خصــوص تجهیزات مس ســونگون بیان کــرد: درحال حاضر 
تجهیزات مس ســونگون در سطح بســیار بالایی قرار دارد و بعد از مس 
سرچشمه، مس سونگون ماشین آلات بسیار خوبی را وارد کرده است. در واقع 
کل تجهیزات به روز در فاز یک و دو مس سونگون و تجهیزات آبرسانی از 
بهترین شرکت تولید کننده ی تجهیزات معدنی سوئدی خریداری شده است.

وی تصریــح کرد: تمام تجهیزات به طور کامل وارد شــده و توســط 
پیمانکاران حرفه ای نصب شده است. تمامی این موارد را کسانی می توانند 
لمس کنند که در بخش معادن و حوزه های مختلف معدنی فعالیت کرده و 

تمامی مشکلات و کمبودها را لمس کرده اند.
صفری تاکید کرد: حتی اساتید دانشگاهی که خودشان قبلا در معادن 
کار کرده و همه چیز را از نزدیک لمس کرده اند، حرف های بیشتری برای 
گفتن به دانشجویانشان دارند، تا اساتیدی که فقط با تئوری و کتاب مسائل 
و مشکلات را یاد گرفته اند. کار معدن به گونه ای است که باید همه چیز را از 
نزدیک ببینی و مشکلات را درک کنی، برای همین فقط دانستن تئوری ها 

مشکلی را حل نمی کند.
وی تاکید کرد: کســی که یک ســال در بخش صنعتی فعالیت داشته 
باشد و مشکلات را از نزدیک لمس کند، مانند این است که هشت سال در 
دانشگاه تدریس کرده است. بنابراین انجام دادن کارهای عملی و دانستن 
این که ماشــین آلات معدنی باید دارای چه ویژگی هایی باشند؟ یا این که 
چه ویژگی و چه کارکردی داشــته باشند بسیار مهم است. مثلا فردی که 
خودش با ماشین آلات صنعتی و معدنی کار کرده و با این تجهیزات سر و 

کار داشته از دانش بیشتری برخوردار است.
چرا که تمام ضعف و قوت ماشین ها را از نزدیک می بیند.

این فعال معدنی در خصوص تجهیزاتی که در ایران تولید می شــوند 
بیان کرد: در ایران هم تجهیزات معدنی خوب و با کیفیتی ساخته می شود. 
به عنوان مثال یک سری تجهیزات نیاز داشتیم به اسم سلول، که قطر آن 
پنج متر و ارتفاع آن 11 متر است. بنابراین تجهیزاتی که حجم بسیار زیادی 

دارند، برای واردات دچار مشکلات خاصی می شوند، برای همین بهترین 
کار این بود که این تجهیزات در داخل کشور ساخته شود.

وی افزود: نقشه ی این سلول ها توسط شرکت سوئدی به ایران فرستاد 
شده و زیر نظر مشــاوران و ناظران این تجهیزات در ماشین سازی تبریز 
ساخته شد. زیرا به تعداد 22 سلول در مس سونگون نیاز داشتیم که واردات 
آنها واقعا کار مشکلی بود، ولی توسط ماشین سازی ایرانی موفق به ساخت 

این تجهیزات شدیم.
صفری تاکید کرد: بنابراین در ایران هم کارخانجات بسیار خوبی هستند 
که طی سال های اخیر موفق شــده اند تجهیزات خوبی در حوزه معدنی 
بســازند و تحویل دهند. برای همین در بسیاری از موارد فقط تجهیزات 
خیلی اصلی و اساســی را وارد کرده و مابقی تجهیزات در ایران ســاخته 

می شوند.
او گفت: بنابراین می توان برای ساخت تجهیزات خوب از شرکت های 
ماشین سازی ایرانی هم استفاده کرد. زیرا در این مدت نشان داده اند که از 

قابلیت های خوبی برای ساخت تجهیزات باکیفیت برخوردار هستند.
او خاطرنشــان کرد: ولی در این حوزه از یک ســو بحث تجهیزات و 
سلامت فیزیکی مطرح است، از ســوی دیگر هم بحث تکنولوژی های 

مطرح است. 
متاسفانه چیزی که ما الان نداریم بحث تکنولوژی های لازم است. به 
عنوان مثال ســنگ هایی که از کوه پایین می آورند توسط دستگاه ها خرد 
می شــود، یعنی می توانیم کانی مس را از ســنگ ها جدا کنیم. ولی برای 
جداسازی عناصر ارزشمند دیگرنیاز به تکنولوژی قوی داریم. درحالی که 
تکنولوژی هایی که ما هم اکنون استفاده می کنیم خیلی ضعیف است. برای 
همین نمی توانیم بسیاری از مواد و عناصر مهم را از کانی جدا کنیم و سمت 

باطله ها فرستاده می شوند.
وی افزود: برای نبود همین تکنولوژی هاست که باطله های معدنی ما 
دارای عناصر ارزشمندی هستند که نمی توانیم با تکنولوژی خوب یا همان 
علم شیمی آنها را استخراج کنیم، برای همین حتی با وجود گران قیمت 

بودن این عناصر وارد بخش باطله های معدنی می شوند.

-

به گزارش معدن نیوز -تولید کنســانتره مجتمع 
سرب نخلک طی 11 ماهه امسال، بیش از 42 درصد 

افزایش یافت.
مجتمع معدنی سرب نخلک از ابتدای فروردین تا 
پایان بهمن، 12 هزار و ۶58 تن کنسانتره سرب تولید 
کرد. این رقم در مدت مشابه سال گذشته، 8 هزار و 

898 تن بود.
افزون بر این، میزان ارســال ماده معدنی از سوی 
شرکت مذکور طی 11 ماهه امسال، با رشد حدود ۶ 
درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته )9 هزار و 

558 تن(، به 10 هزار و 120 تن رسید.

مجتمع معدنی ســرب نخلک از ابتدای فروردین 
تا پایــان بهمن، 415 هــزار و 855 تن ماده معدنی 
استخراج کرد که در مقایسه با رقم مدت مشابه سال 
گذشته )275 هزار و 915 تن(، 51 درصد رشد نشان 

می دهد.
بنا به این گزارش، مجتمع معدنی سرب نخلک در 
ماه بهمن، یک هزار و 307 تن کنســانتره سرب، 34 
هزار و 988 تن اســتخراج کرد که در مقایسه با رقم 
مدت مشابه پارســال )7۶1 تن تولید کنسانتره و 34 
هزار و 175 تن اســتخراج(، به ترتیب 72 و 2 درصد 

رشد داشت.

به گزارش معدن نیوز - مطالعه محققان دانشــگاه 
مرکزی جنوبی چین روش جدیــدی را برای بازیابی 
مس، ســرب و روی از سرباره ذوب مس معرفی کرده 
که به نگرانی های زیســت محیطــی و بازیابی منابع 

می پردازد.
این مقاله که در یک مجله معتبر علمی چینی منتشر 
شده است، جزییات تکنیک جدیدی را ارائه می دهد که 

از رویکرد کاهش گوگردسازی استفاده می کند.
بر اساس این مطالعه با استفاده از پیریت به عنوان 
یک عامل سولفوریزاسیون، روش جدید گوگردسازی 
– کاهش استخراج کارآمد فلزات از سرباره را با ترکیب 
آنالیز ترمودینامیکی با آزمایش های آزمایشگاهی عملی 

تسهیل می کند.
به گفته دانشمندان، این روش به آنها اجازه می دهد 
تا نزدیک به 98 درصد از محتوای مس و روی و حدود 
90 درصد از محتوای سرب را در سرباره بازیافت کنند.

این مقاله اشاره می کند که تنها در سال 2022، چین 
بیش از 11 هزار کیلوتن مس تصفیه شــده تولید کرد 
که منجر به تولید 2.2 تا 3 تن ســرباره به ازای هر تن 

مس تولید شد. این سرباره حاوی فلزات با ارزشی مانند 
مس اضافی )0.5 –۶٪(، سرب )0.2 – 0.۶٪( و روی 
)1 – 5.5٪( است که اغلب بازیابی نمی شوند و منجر 
به هدر رفتن منابع و خطرات زیست محیطی ناشی از 

نشت یون های سمی می شود.
ایــن روش با کاهش قابل توجــه بقایای مضر در 
ســرباره باقیمانده، به رویکردی پایدارتر برای مدیریت 
زباله در صنعت متالورژی کمک می کند. پژوهشگران 
در بیانیــه ای اعــلام کردند که این تغییر به ســمت 
شــیوه های دوستدار محیط زیســت گرایش دارد و بر 
اهمیت دوام اقتصادی و مسئولیت زیست محیطی در 

فرآیندهای بازیابی منابع تاکید می کند.

مشاور فنی سابق مدیرعامل مس آذربایجان مطرح کرد؛

معدن سودده پر از ضرر؛ تکنیک مافیا!

مطالعه پژوهشگران چینی نشان داد؛
دستیابی به روش جدید بازیافت مس، سرب و روی از سرباره

 افزایش ۴۲ درصدی تولید کنسانتره سرب نخلک
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رئیــس هیات مدیــره اتحادیه تولیــد کنندگان و صــادر کنندگان 
فرآورده های ســرب و روی ایران مدعی شــد که به دلیل عدم ثبات در 
قوانین، حمایت خوبی از بخش معدن و اکتشاف و استخراج معادن صورت 

نمی گیرد.
به گزارش آهن نیوز؛ حسن حســینقلی، رئیس هیات مدیره اتحادیه 

تولید کنندگان و صادر کنندگان فرآورده های سرب و روی ایران گفت: 
بیشتر از 7 درصد معادن کشور اکتشاف نشده که ممکن است با اکتشافات 

بیشتر، عدد 37 میلیارد تن ذخایر معدنی به عدد 370 میلیارد تن برسد.
او افزود: اکتشافاتی که انجام شده در معادن کمتر از 300 متر بوده  در 
حالیکه اگر اکتشافات ادامه یابد ، مقدار ذخایر موجود در معادن نیز تغییر 

خواهد کرد.
رئیــس هیات مدیــره اتحادیه تولیــد کنندگان و صــادر کنندگان 
فرآورده های ســرب و روی ایران تصریح کرد: این 37 میلیارد تن  ذخایر 
معدنی از مواد معدنی مختلف تشکیل شده که سنگ ساختمانی یکی از 
اقلام تشــکیل دهنده این اقلام است، بنابراین نمی توان گفت  که تمام  

37 میلیارد تن ذخایر معدنی  ملزومات و ارزش افزوده زیادی دارند.
حســینقلی ادامه داد: باید برای این مقدار ذخایر موجود برنامه ریزی 
درستی صورت بگیرد درحالیکه متاسفانه برنامه توسعه بلند مدت 50 ساله 

وجود ندارد و برنامه های توسعه  5 ساله ای نوشته می شود که بدون توجه 
به وضعیت سرزمینی و آمایش سرزمین است.

او توضیــح داد: بر اســاس قانون معادن، به جــز حقوق دولتی هیچ 
هزینه ای نباید  به عنوان ســربار به بخش معدن وارد شــود امامتاسفانه 

عوارض مختلفی از بخش معادن دریافت می کنند.
رئیس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های صنایع و معادن ســرب و 
روی ایران، با بیان اینکه بخش معدن توانایی جایگزینی به جای صادرات 
نفتی را دارد، یادآور شد: به دلیل مشکلاتی که به بخش معادن وارد می 
شود این بخش  توانایی رشد جدی ندارد که مهمترین دلایل آنها، نداشتن 

برنامه ریزی برای رسیدن به اهداف تعیین شده است.
حســینقلی گفت: با وجود این که ایران جزو برترین کشورها در حوزه 
ذخایر معدنی است اما حمایت ها از معادن در کشور، مانند کشورهایی چون 

ترکیه و عربستان و برزیل از بخش معادن آنها  نیست.

۷درصد معادن کشور کشف نشده است

سرمایه گذاری برای اکتشافات معدنی در زنجان ۲ برابر شد
زنجان - ایرنا - مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اســتان زنجان 
گفت: در سال گذشــته میزان ســرمایه گذاری پروانه های اکتشاف 
معادن در اســتان با افزایش 2 برابری به بیش از چهار هزار میلیارد 

ریال رسید.
مجید گلشنی منفرد روز پنجشــنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
افزود: در این مدت 51 پروانه اکتشــاف معادن صادر و زمینه اشتغال 

153 نفر در نتیجه آن فراهم شد.
وی اظهار کرد: همچنین ســال گذشــته 13 پروانه بهره برداری با 
388 میلیارد ریال در بخش معدن اســتان صادر شد و با بهره برداری از 

این معادن ۶7 نفر صاحب شغل شدند.

وی با بیان اینکه در چند ســال گذشــته در حوزه اکتشاف معادن 
اســتان به خوبی اقدام نشــده بود، اظهار کرد: توسعه معادن در گرو 
اکتشاف اســت و بهره گیری از ظرفیت شــرکت های بزرگ در این 

حوزه، اتفاقات خوبی را در استان رقم می زند.
به گفته مدیــرکل صنعت، معدن و تجارت اســتان زنجان، این 
اســتان دارای 3۶ نوع ماده معدنی بوده و جزو معدود اســتان های 

کشور با این تنوع مواد معدنی است.
وی از وجود 447 معدن ثبت شــده در اســتان زنجان خبر داد و 

گفــت: از این تعداد حدود 200 معدن در وضعیت فعال قرار دارد.
گلشــنی منفرد گفــت: تاکنون بالغ بــر 30 هــزار میلیارد ریال 

ســرمایه گذاری در معادن استان انجام شده است و بیش از سه هزار 
نفر در این بخش اشتغال دارند.

رئیــس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های صنایع و 
معادن ســرب و روی ایران گفت: با توجه به دست 
فرمانی که دولت برای درآمدزایی در پیش گرفته، به 
طور قطع ســال آینده رکود و کاهش شدید صادرات 

مواد معدنی را شاهد خواهیم بود.
»حسن حســینقلی« رئیس اتحادیه صادر کنندگان 
فــرآورده های صنایع و معادن ســرب و روی ایران 
در گفــت و گو با »تحریریه« در خصوص پیامدهای 
تحمیل مصوبات دریافت عوارض ســنگین از سوی 
دولت و مجلس بر شــرکت های معدنــی با توجیه 
حمایت از شرکت های دانش بنیان گفت: دستورات 
دولــت و برخی مصوبات جز تحمیل فشــار مالی و 
زیان و کاهش صادرات و از دست رفتن بخش قابل 
توجهی از نقدینگی معادن کمترین اثر مطلوبی روی 

روند کاری دراین حوزه را ندارند. 
این دســتورات منجر به آن شــده با اینکه تقریبا در 
ســال جاری 11 میلیارد دلار صادرات داشــتیم اما 
نه تنها امیدوار به افزایش صــادرات و درآمدزایی و 
ارزآوری بیشــتر در سال آینده نیســتیم، بلکه انتظار 

می رود در این حوزه شاهد کاهش صادرات باشیم.
وی در این باره خاطر نشــان کرد: علاوه بر عوارض 
مصوب از سوی مجلس و هیئت دولت برای حمایت 
از شــرکت های دانش بنیــان که بعضــا در برخی 
محصــولات نرخ عوارض از 20 تا 80 درصد اســت 
به دســتور وزیر اقتصاد و دارایی قرار شده 2 درصد 
مالیات علی الحساب از فعالان بخش معدن البته به 

صورت کاملا غیر قانونی گرفته شود.
رئیس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های صنایع و 
معادن ســرب و روی ایران در این باره افزود: وزیر 
دارایــی به این دلیل مالیات 2 درصدی را بر ســایر 
مالیات هــا و عــوارض اضافه کرد که در ســال 81 

براســاس ماده 85 قانون مالیات ها بر این موضوع 
تاکید دارد اگر واحدی ســه چهار ســال سود کرده 
باشد و امسال نیز به سودآوری رسیده باشد باید علی 

الحساب درصدی به عنوان مالیات بپردازد. 
بر همین اســاس اقدام به دریافــت مالیات از همه 
واحدها کرده اند لذا حســب این مــاده قانونی آقای 
خاندوزی وزیر اقتصاد به گمرک دستور داده از تمامی 

واحدهای معدنی 2 درصد دریافت شود. 
این اقدامی کاملا غیر قانونی اســت که معنایی جز 
2 درصد گرانتــر کردن صادرات و از دســت رفتن 

بازارهای هدف برای صادر کننده ایرانی ندارد.
وی در خصــوص تحمیل عــوارض به بخش های 
معدنی با توجیه حمایت از شرکت های دانش بنیان 
هم اظهار داشــت: مجلس و دولت خواستار دریافت 
نیم درصد عوارض از دانش بنیان ها شده اند، هر چند 
هیئت وزیران چون دیــد مجلس محل خوبی برای 
درآمدزایی دولت پیدا کرده، وارد گود شــد و خودش 

میزان دریافت عوارض را تعیین کرده است.
وی افزود: به نظر می رسد هیئت وزیران که متوجه 
شــده از این محل البته به صورت مقطعی می تواند 
بــرای دولت درآمدزایــی کند بی محابا به ســمت 
گسترش درآمد دولت رفته به طوری که عوارض نیم 
درصدی حتی به بیش از هشــتاد درصد هم رسیده 

است.
این فعال حوزه صنایع و معادن سرب و روی ایران در 
این باره تصریح نمود: به عنوان مثال گفته می شود 
20 درصد عوارض برای ســنگ آهن در نظر گرفته 
شــده اما در صورتی که قراضــه آهن و مس صادر 
شــود این عوارض به بیش از هشتاد درصد می رسد. 
با اینکه براســاس قانون صادرات آزاد است و کسی 
نمی تواند مانع صادرات شود و قانون رفع موانع تولید 

هم بــر این نکته تاکید دارد که در راســتای تنظیم 
بازار نباید عوارضی تحمیل شــود اما متاسفانه دولت 
بــرای درآمدزایی خود توجهی به تنظیم بازار و رونق 

صادرات ندارد. 
لذا دولــت و مجلس فقط نگاه کســب درآمد برای 
دولت از بخــش معدن وصنایع معدنــی دارند، این 
درحالی است که آن ها حتی قادر نیستند بین معدن 

و صنایع معدنی تفاوتی بگذارند.
وی یادآور شد: قرار بود محصولات صادراتی خام و 
نیمه خــام در دو جدول به صورت جداگانه گنجانده 
شــوند اما دولت همه را در یــک جدول قرار داده و 
بــرای هر دو یک جریمه و عــوارض در نظر گرفته 

است. 
بی تردید هیئت وزیــران با تعیین نرخ عوارض بین 
20 تا 80 درصــدی کاری غیر قانونی کرده چرا که 
در مجلس صحبت از نیم درصد عوارض در راستای 

حمایت از شرکت های دانش بنیان بود.
حسینقلی در پایان گفت: با دست فرمانی که دولت 
برای درآمدزایی در پیش گرفته، به طور قطع ســال 
آینده شــاهد کاهش شدید صادرات خواهیم بود. به 
عنوان مثال انجمن ذغال ســنگ به دیوان شکایت 
کــرده و توقف عملیــات گرفته تا بــه موضوعات 
تحمیلی مختلف از ســوی دولت و مجلس رسیدگی 

شود. 
در ضمن دوباره در شــورای گفــت و گوی دولت و 
بخش خصوصی به مسائل یاد شده اعتراض کردیم 
اما متاســفانه وزیر اقتصاد علی رغم همه اعتراضات 
رقم هــای مد نظر خود را به عنــوان عوارض بر ما 
تحمیل کرده اســت. بدون تردید آثار این دستورات 
را سال آینده در رکود و کاهش شدید صادرات مواد 

معدنی شاهد خواهیم بود.

»حسن حسینقلی«بررسی کرد:

تاثیر سیاست های دولت بر صادرات مواد معدنی
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شــهرکرد- معاون امور معادن و صنایع معدنی ســازمان صنعت، 
معدن و تجارت چهارمحــال و بختیاری گفت: وصول حقوق دولتی 

معادن در چهارمحال و بختیاری 70 درصد رشد یافته است.
به گزارش خبرنگار مهر، امیرارســلان سیدین بروجنی صبح دوشنبه 
در جمع خبرنگاران با اشاره تحقق 100 درصدی هدف سال گفت: در 
یکســال اخیر هفت میلیون و 200 هزار تن انواع مواد معدنی از 10۶ 

معدن فعال استان تولید و استخراج شده است.
وی تصریــح کرد: مهمترین مواد معدنی اســتخراج شــده از معادن 
چهارمحال و بختیاری شــامل سنگ تزئینی، خاک نسوز، سنگ گچ، 

سیلیس، سنگ لاشه، مواد اولیه سیمان و سنگ آهک هستند.
سیدین بروجنی بیان داشــت: در ازای مواد معدنی استخراج شده از 
معدن کاران، بهره مالکانــه و حقوق دولتی دریافت و به خزانه دولت 
واریز شــده است که این میزان نســبت به مدت مشابه پارسال 70 

درصد رشد داشته است.

وی گفت: حقوق دولتی یا بهره مالکانه ســهمی است که دولت بابت 
بهره برداری و استخراج مواد معدنی از شخص بهره بردار دریافت می کند.

ســیدین در خصوص نحوه هزینه کرد حقوق دولتی معادن هم گفت: 
درصدی از این بهره مالکانه که به حســاب خزانه واریز می شــود به 
عنوان هزینه های تملیکی و جاری به اســتان ها بازگردانده می شــود 
تا برای تسهیل در امور زیرساختی معادن، پروژه های شناسایی و پی 
جویی مواد معدنی در اســتان و زیر ساخت های عمومی مناطق کمتر 

برخوردار هزینه شود.
وی تصریح کرد: هم اکنون 2۶2 محدوده معدنی در استان وجود دارد 

که از این تعداد 1۶2 معدن دارای پروانه بهره برداری هستند.
ســیدین خاطرنشــان کرد: در راستای تحقق شعار ســال و بمنظور 
جلب مشــارکت مردم در فعال سازی معادن در کوتاه ترین بازه زمانی، 
محدوده های اکتشــافی و معدنی بدون بهره بردار به مزایده گذاشته 

می شود.

وی عنوان کرد: واگذاری محدوده های معدنی خارج از فرایند مزایده 
و در چارچــوب ماده 83 آئین نامه اجرایی قانون معادن هم به عنوان 

اولویت بخش معادن در سال جاری است.

رشد ۷۰ درصدی حقوق دولتی معادن در چهارمحال و بختیاری

به گزارش اکونگار به نقل از دنیای اقتصاد؛ برخی چالش   های صنعت ســرب و روی به مســائل فرابخشی و 
سیاست   های اتخاذشده از سوی دولتمردان بازمی گردد و برخی چالش   های آن نیز مربوط به مسائل درون   بخشی 

می شود.
محمد حیدرزاده، کارشناس سرب و روی درباره چالش   های صنعت سرب و روی در سالی که گذشت، عنوان 
کرد: یکی از مشکلاتی که تولیدکنندگان سرب و روی با آن درگیر هستند، مربوط به واردات خاک می شود که در 
این راستا باید عوارض گمرکی پرداخت کنند، این درحالی است که از سوی دیگر، برای بازگشت ارز صادرات خود، 
باید آن را به بانک مرکزی داده و برای دریافت ارز مورد نیاز برای وارد کردن تجهیزات، در صف انتظار قرار بگیرند. 
البته این مشــکل به نوعی مشکل تمام تولیدکنندگان در کشور به   شمار می   رود که بازگشت ارز از طریق سامانه 
دولتی برای آنها مساله   ساز شده است، چراکه از یک   سو باید مواد اولیه خود را با ارز آزاد وارد کنند، اما در مقابل ارز 

صادراتی خود را به قیمت ارز دولتی بفروشند.
کمبود خاک

حیدرزاده در ادامه با اشاره به مشکلاتی که بیشتر مختص خود صنعت سرب و روی است، خاطرنشان کرد: 
یکی از مشکلات عمده کارخانه سرب و روی، کمبود خاک به عنوان مواد اولیه است؛ البته این مشکل عمدتا برای 
»روی« بیشتر از سرب است و کارخانه   های روی با وجود معادن روی بسیار در ایران، مجبور هستند که 40 درصد 

از خاک مورد نیاز خود را از کشورهای دیگر از جمله ترکیه و... به کشور وارد کنند.
او در پاسخ به این پرسش که آیا در ایران به اندازه مورد نیاز واحدهای تولیدی معادن روی وجود ندارد، بیان 
کرد: ایران به لحاظ ذخایر معدنی روی در دنیا رتبه ششم را به خود اختصاص داده است. در کشور معادن روی 

بسیاری وجود دارد که به دلایل مختلف از این معادن استخراج قابل توجهی انجام نمی گیرد.
این کارشناس سرب و روی همچنین در پاسخ به این پرسش که مهم ترین دلایلی که سبب عدم بهره   برداری از 
معادن سرب و روی شده، چه هستند، خاطرنشان کرد: در زمینه معادن سرب و روی باید به این موضوع توجه کرد 
که معادن موجود، معادن کوچک و پراکنده   ای هستند و سرمایه گذاری با پشتوانه غنی برای برداشت از این معادن 
انجام نگرفته است. البته باید به این موضوع توجه کرد که یک معدن کوچک با برداشت از آن امکان دارد به    تدریج 
تبدیل به یک معدن بزرگ شود. از سوی دیگر، مساله آن است که معادن با معارضان محلی و محدودیت   های 
منابع طبیعی و محیط زیست روبه رو هستند و این مسائل قانونی باعث شده که به راحتی استخراج از این معادن 
امکان   پذیر نشود و باوجود معادن بسیار، اما استخراج و بهره   برداری در سطح پایینی باشد و تولیدکنندگان مجبور 

به واردات خاک به کشور شوند.
حیدرزاده در ادامه با اشاره به معادن مهم سرب و روی در کشور بیان کرد: هم   اکنون معدن انگوران در استان 
زنجان بخش عمده   ای از نیاز واحدهای تولیدی روی در داخل را پاسخگو است. معدن بزرگ دیگر کشور، معدن 
مهدی   آباد در یزد اســت که دومین معدن بزرگ دنیا به   شمار می   رود؛ البته درباره معدن مهدی   آباد ذکر این نکته 
ضروری است که این معدن یک معدن سولفوره روی است و نه یک معدن اکسیده، در نتیجه ضروری است که 
پس از استخراج از معدن، ماده سولفوره را تبدیل به اکسیده کرد تا مورد استفاده قرار گیرد. در حقیقت این معدن 

باوجود بزرگی، چندان مطابق نیاز مصرف کنندگان داخلی که نیاز به مواد اکسیده دارند، نیست.
او در ادامه با اشاره به ظرفیت   های صنعت روی در کشور توضیح داد: در کشور حدود 85 کارخانه روی وجود 
دارد که تنها یک کارخانه در یزد از مواد سولفوره استفاده می   کند؛ بنابراین در چنین شرایطی کنسانتره روی صادر 
می شــود تا اکســید روی وارد شود. البته در این راستا می توان با یک فناوری خاص، خاک سولفوره را تبدیل به 

اکسید کرد تا مورد استفاده قرار گیرد. در هر صورت این نیز یکی از مشکلات این صنعت محسوب می شود.
این کارشناس سرب و روی در ادامه با اشاره به سایر مشکلات این صنعت عنوان کرد: یکی از مشکلات این 
روزهای کارخانه   های روی این موضوع است که از حاشیه سود پایینی برخوردار هستند و حتی می توان مدعی شد 

که این واحدها در نقطه سر به سر و ضرر و زیان نیز قرار دارند.
بازار در رکود

حیدرزاده با اشاره به وضعیت بازار سرب و روی یادآور شد: بازار داخلی سرب و روی در رکود به   سر می   برد، در 

این بازار طی سال گذشته شاهد کاهش تقاضای جهانی از یکسو و کاهش قیمت های جهانی از سوی دیگر بودیم. 
در چنین شرایطی قیمت های داخلی نیز سیر نزولی به خود گرفتند و رونق را از این بازار گرفتند.

او در ادامه با اشاره به این موضوع که در زمینه فروش، دولت تولیدکنندگان را مجبور به عرضه در بورس کالا 
کرده است، تصریح کرد: براساس مقرراتی که وزارت صنعت، معدن و تجارت وضع کرده، تولیدکنندگان موظف 
هستند که کالای خود را در بورس کالا عرضه کنند و قیمت ها را نیز این بازار تعیین خواهد کرد که قیمت های 
تعیین   شده از قیمت های جهانی پایین   تر است؛ این موضوع زمینه رانت را برای مصرف کنندگان گالوانیزه ایجاد 
کرده و سبب ضرر تولیدکنندگان سرب و روی شده است.  این کارشناس سرب و روی در ادامه افزود: موضوع 
قابل توجه دیگر در بورس کالا، این است که تولیدکنندگان تا زمانی که در بورس کالا عرضه نداشته باشند، اجازه 
صادرات نخواهند داشت.  حیدرزاده در ادامه با اشاره به تعداد واحدهای تولیدکننده روی در کشور خاطرنشان کرد: 
در کشور حدود 85 واحد روی وجود دارد که 210 هزار تن شمش روی تولید می   کنند که از این میزان 150 هزار 
تن آن به صادرات اختصاص دارد. از نظر صادرات نیز کیفیت و قیمت روی ایران به گونه   ای اســت که قابلیت 

صادرات و رقابت در بازار بین المللی را دارد.
سال پیش   رو چندان امیدبخش نیست

او در پاسخ به این پرسش که سال پیش   رو را برای صنعت سرب و روی چگونه ارزیابی می   کنید، گفت: با توجه 
به جو حاکم در بازار، نمی توان تغییرات فاحشی را برای بازار سرب و روی در سال پیش   رو پیش بینی کرد. البته 
اگر امسال واحد تغلیظ )کنسانتره روی( مهدی   آباد که قرار است وارد مدار تولید شود، محقق شود، این امر ممکن 
است تحولاتی را در این بازار ایجاد کند. سایر واحدهای تولیدی طرح   های توسعه   ای چندانی در دست اقدام ندارند 

که منشأ تحولات قابل توجه شوند.
این کارشناس سرب و روی در ادامه یادآور شد: البته اگر قیمت حامل   های انرژی در سال پیش   رو افزایش پیدا 
کند، بدون شک کارخانه   های سرب و روی با مشکلات بسیاری روبه رو خواهند شد و حتی احتمال تعطیلی آنها 

در چنین شرایطی قابل پیش بینی خواهد بود.
حیدرزاده همچنین در پاســخ به این پرسش که کارخانه   های ســرب و روی با مشکل تامین انرژی روبه رو 
نیستند، گفت: کارخانه   های سرب و روی در تابستان با کمبود برق و در زمستان با کمبود گاز روبه رو هستند. البته 
در زمستان سال گذشته به دلیل گرم بودن هوا، این واحدها چندان با مشکل روبه رو نبودند. وی در ادامه توضیح 
داد: البته واحدهای ســرب و روی بیشــتر برق مصرف می   کنند، برای نمونه یک واحد تولید روی به ازای تولید 
یک تن روی، به 5 مگاوات برق نیاز دارد، بنابراین این واحدها بیشتر در مضیقه برق قرار دارند و در تابستان با 

مشکلات بیشتری مواجه می   شوند.

صنعت سرب و روی در کوره سوزان چالش ها



زنجان- مدیرکل صمت استان زنجان گفت: منکر آلاینده بودن صنایع 
روی نیستیم اما باید به جای فرار سرمایه راهکار جلوگیری از آلایندگی 

ارائه دهیم.
به گزارش خبرنگار مهر، مجید گلشــنی، ظهر شــنبه در تور خبری و 
بازدید از واحدهای صنعتی، معدنی و تصفیه خانه فاضلاب زنجان اظهار 
کرد: شفاف سازی و رفع ابهاماتی که برخی صنایع دارند، یکی از اهداف 

برگزاری این تور خبری است.
وی آشنایی با واحدهای تولیدی بزرگ استان زنجان را رویکرد دوم تور 
خبری دانست و گفت: زنجان در برخی صنایع پیشرفت قابل توجهی دارد 
و در کشور قطب است و طرح های جدید و چشم اندازه های پیش رو نیز در 

این بازدیدها تبیین می شود.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان با اشاره به اینکه حجم 
سرمایه از آذر سال 1401 نزدیک 19 همت ثبت شده است، عنوان کرد: 
برخی از این سرمایه گذاری ها به فعال سازی واحدهای نیمه تمام و راکد 

مربوط است.
گلشنی با بیان اینکه هدف گذاری کردیم که تا پایان دولت سیزدهم 50 
همت سرمایه گذاری در استان زنجان انجام شود، یادآور شد: غرب زنجان 
در توسعه محروم مانده بود که در رویکردهای جدید به توسعه صنعتی و 

معدنی این بخش توجه شده است.
وی بــه تاکید بر اینکه به بهانه آلایندگی یــا مصرف آب نباید کاری 
کنیم سرمایه گریزی داشته باشیم، تصریح کرد: بهترین راهکار، استفاده از 
پساب های شهری و آب پایدار برای صنایع است و با اقدامات انجام شده 

بازچرخانی آب در برخی شرکت ها به 100 درصد رسیده است.

مدیرکل صمت اســتان زنجان با اشــاره به اینکه بــا این کار هم آب 
مصرفی کمتر شــده و هم آب خروجی نیــز اصلاح و آلودگی آن کمتر 
شــده است، خاطرنشان کرد: با اصلاح قیمت آب، میزان مصرف نیز در 

واحدهای تولیدی اصلاح و از هدر رفت جلوگیری شد.
شرکت تولید کننده کاغذ به ۵ هزار مترمکعب آب نیاز داشت.

گلشنی با بیان اینکه شرکت تولید کننده کاغذ به 5 هزار مترمکعب آب 
نیاز داشت و اکنون 4 هزار مترمکعب معادل 80 درصد آب مورد از طریق 
پســاب تأمین می شود، ادامه داد: در بحث کاغذ در حال تبدیل شدن به 
قطب در کشــور هستیم و به جای فراری دادن صنایع باید راهکار برای 

جلوگیری از آلایندگی بیابیم.
وی در مورد وضعیت شــهرک روی اظهار کــرد: صنایع روی در این 
شــهرک به صورت مستقیم حداقل 10 هزار نفر ظرفیت اشتغال دارد و 

تکمیل زنجیره این عدد را افزایش می دهد.
مدیرکل صنعت و معدن و تجارت اســتان زنجان با اشاره به اینکه 27 
درصد اسید مورد نیاز کشور در زنجان تولید می شود و زنجیره تولید روی 
در زنجان را تشــکیل می دهد، یادآور شد: صنعت روی از 20 سال پیش 
تکنولوژی محور بود و صنعتی انرژی بر است و امروزه بخش تحقیق و 

توسعه این واحدها به دانش جدیدی دست می یابند.
گلشــنی انتقال شهرک روی را کاری دشوار دانست و گفت: بخشی از 
تأسیسات آن دارای شبکه لوله کشی است و به راحتی قابل انتقال نیست 
و از طرفی حذف صنعت روی زنجیره هایی از تولید که به واســطه این 

صنعت شکل گرفته است را حذف می کند.

صنعت و سرب و روی و صنایع معدنی به نسبت آلایندگی 
بیشتری دارند

وی با بیان اینکه صنعت و ســرب و روی و صنایع معدنی به نســبت 
آلایندگی بیشتری دارند، عنوان کرد: قدرت هر کشوری به این است که 
منابع خام در اختیار خود را با فرآوری و تبدیل به محصول، به درســتی 

استفاده کند.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان با اشاره به اینکه جانمایی 
شهرک روی درست نبوده و شاید به دلایل دیگر مثل ایجاد اشتغال این 
تصمیم گرفته شــد، خاطرنشان کرد: این شهرک با بالاترین ظرفیت 3 
میلیون تن خاک مصرف می کند و در مقایسه با ظرفیت مس سرچشمه 

عدد خیلی کمتری است.
وی تعداد واحدهای شهرک روی را 35 مورد برشمرد و افزود: جانمایی 
و یکپارچگی موضوعی بود که باید در استقرار واحدهای روی مورد توجه 

قرار می گرفت.

زنجان- مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان زنجان با اشاره به 
جلوگیری از توسعه »شهرک روی« گفت: جابه جایی این شهرک نیازمند 

مطالعات همه جانبه است.
به گزارش خبرنگار مهر، محمدرضا یافتیان، ظهر یکشــنبه در نشست 
خبری به مناسبت هفته هوای پاک اظهار کرد: ما یک زمین داریم و باید 

قبول کنیم حال زمین خوب نیست.
وی با اشاره اینکه چهارمین عامل مرگ و میر جهان آلودگی هوا است، 
ابراز کرد: علت 12 درصد مرگ و میر جهان آلودگی هوا گزارش شــده 
که تردد بیش از اندازه خودرو، وجود خودروهای فاقد استاندارد و مصرف 

بیش از حد سوخت های فسیلی در آن دخیل هستند.
مدیرکل حفاظت محیط زیســت استان زنجان به شعار روزهای هفته 
تعیین شده برای هفته هوای پاک اشاره کرد و گفت: یکی از این شعارها 
به حقوق عامه اختصاص یافته و تک تک افراد حقی در جامعه دارند و 
باید آن را اســتیفا کنند و متأسفانه اکنون به جای مقدم بودن انسان بر 

خودرو، خودرو بر انسان مقدم شده است.
محیط زیست توسعه را مورد نظر دارد

وی با بیان اینکه در این بین ایجاد کنندگان آلاینده ها نیز برای خود حقی 
قائل هستند، عنوان کرد: محیط زیست توسعه را مورد نظر دارد؛ چراکه 
توسعه لازمه حیات انسان است اما باید از زندگی باکیفیت برخوردار بود 

و این امر نیازمند مشارکت مردم است.
یافتیان با اشــاره به اینکه امروزه رسانه مجازی تأثیر بسیاری در افکار 
عمومی دارد، خاطرنشان کرد: اطلاعات درست می تواند در ارتقای دانش 
مردم از جمله در حوزه محیط زیســت کمک کند و در مقابل اطلاعات 

نادرست به ایجاد تشنج در جامعه بینجامد.

در حوزه جمعیت حیات وحش با نقطه مطلوب فاصله داریم
وی با بیان اینکه در حوزه جمعیت حیات وحش با نقطه مطلوب فاصله 
داریم، یادآور شد: در سه منطقه طارم، ماهنشان و سهرین و فیله خاصه 
گونه های ارزشمندی همچون، کل و بز، قوچ و میش و آهو داریم که به 
طور میانگین افزایش 12 درصدی در جمعیت این گونه ها شاهد بودیم.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان زنجان در مورد وضعیت شهرک 
روی تصریح کرد: نظارت شــهرک بخش قابل توجهی از وقت ما را به 
خود اختصاص می دهد و اقدامات زیادی انجام شده که این صنعت در 

مسیری قرار گیرد که مشکلات آن کمتر شود.
وی یادآور شــد: برای زمین های این منطقه در سال 74 کاربری شهر 
سنگ در نظر گرفته شده بود اما مسئولان وقت استان با توجه به وجود 
خاک معدنی با عیار بالا در معدن انگوران تصور کردند که ارزش افزوده 
قابل توجهی برای استان ایجاد کند و تصمیم به استقرار شهرک روی 

در محل فعلی گرفتند.
یافتیان ادامه داد: در آن زمان محیط زیســت اعلام کرده که شهرک 
روی در محدوده شهر است اما مسئولان استانی با در نظر گرفتن جمیع 

جوانب تصمیم به استقرار شهرک روی گرفتند.
وی با بیان اینکه اقدامات محیط زیست در خصوص شهرک روی هم 
ایجابی و هم اقدامات ســلبی بوده اســت، اظهار کرد: امسال 28 مورد 
اقدام حقوقی برای واحدهایی که تخلف زیست محیطی داشتند انجام 

شده است.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان زنجان، پیگیری ایجاد تصفیه خانه، 
پاک تراشی های مسیل، پاک تراشی هایی اطراف شهرک و عدم توسعه 
صنعت روی در این شهرک را از جمله تلاش های محیط زیست برای 

حرکت به سمت بهبودی شهرک روی برشمرد.
وی با تأکید بر اینکه این شهرک باید جابه جا شود اما مکان و سازوکار آن 
نیازمند مطالعه همه جانبه است، عنوان کرد: ابتدا باید باید زیرساخت های 
لازم فراهم شــود و حتماً در برنامه کاری استان قرار گیرد و امیدواریم 

اعتبار مطالعه برای سال 1403 پیش بینی شود.
آلایندگی آب توسط صنایع روی را تا مقدار زیادی کنترل کردیم

یافتیان با اشــاره به اینکه آلایندگی آب توسط صنایع روی را تا مقدار 
زیادی کنترل کردیم، خاطرنشان کرد: به دلیل ارزش اقتصادی، پساب 

تولیدی در چرخه تولید واحدهای صنعتی مورد مصرف قرار می گیرد.
وی با بیان اینکه لاگون ها در فرآیند تولید این واحدهای صنعتی ایزوله 
نیست و می تواند آب های زیرزمینی و محیط اطراف را آلوده کند، تصریح 

کرد: تذکر لازم داده شده که شهرک باید لاگون ها را کنترل کند.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان زنجان با بیان اینکه اکنون پسماند 
روی توســط واحدهای فعال در به دفن گاه سردهات انتقال می یابد و 
اکنون از لحاظ دپو مشــکلی وجود ندارد، یادآور شد: مشکل اصلی به 
دپوی 9 میلیون پسماند روی در سال های گذشته مربوط است که اکنون 

به مزایده گذاشته شد و اقدامات در حال پیگیری است.
وی با اشاره به اینکه بخشی از آلودگی هوا در صنایع روی قابل مدیریت 
است و بخشی دیگر را نمی توان مدیریت کرد، ادامه داد: برخی از واحدها 
فیلترهایی دارند که آلودگی کنترل می شــود ولی گاهی از گذرگاه های 
انحرافی شاهد خارج شــدن آلاینده ها هستیم و در این حوزه نیز مثل 
همه بخش ها متخلف وجود دارد اما کنترل زیادی در این واحدها داریم.

بخش آهک زنی از چالش های زیست محیطی صنایع روی است
یافتیان بخش آهک زنی را از دیگر چالش های زیست محیطی صنایع 
روی دانست و گفت: این کار در دو مرحله ایجاد مشکل زیست محیطی 
می کند و ریزگرد آزاد می شود؛ همچنین در مرحله وارد شدن به چرخه با 
باز شدن ناگهانی دهانه دوباره این ریزگردها آزاد می شود که البته چهار 
واحد پوشش برای این مراحل ایجاد کردند و با اداره صمت مذاکره شده 

تا سایر واحدها نیز این کار را انجام دهند.
وی افزود: نکته ســوم این موضوع اســت که هر صنعتی که بخش 
الکترولیز دارد، در مرحله نهایی با محیط های اســیدی در ارتباط است 
و در این مراحل آب با دمای 50 درجه تبخیر و همراه خود اســید را به 
خارج از ســلول الکترولیز انتقال می دهد که در حال حاضر استانداردی 

برای این بخش نداریم.
مدیرکل حفاظت محیط زیست اســتان زنجان داشتن مدیریت ذوب، 
تمهیدات لازم برای کنترل بخارات اسیدی و پوشش بخش آهک زنی را 

سه مورد مهم برای بهبود وضعیت واحدهای روی دانست.
وی خاطرنشان کرد: طبق قانون مدیریت پسماند ساماندهی پسماندها 

به عهده تولیدکننده است و پسماند ویژه را باید بی خطرسازی کنند.

مدیرکل صمت استان زنجان:
باید به جای فرار سرمایه راهکار جلوگیری از آلایندگی ارائه دهیم

مدیرکل حفاظت محیط زیست زنجان:

جابه جایی »شهرک روی« نیازمند مطالعات همه جانبه است
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